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a dodnes je z hlediska technologie evropsk˘m
unikátem. Je totiÏ jedinou paroplynovou elek-
trárnou, která je plnû integrována s technolo-
gick˘m cyklem od tûÏby, pfies v˘robu plynu
z hnûdého uhlí, aÏ k produkci elektrické 
energie. Navíc i jedinou v âeské republice, kte-
rá je v trvalém provozu. 

„Ostatní totiÏ slouÏí pouze k jednorázové-
mu vykr˘vání energetick˘ch ‰piãek. KdeÏto
Vfiesová jede trvale,“ potvrzuje Pavel Homola,
fieditel divize Zpracování spoleãnosti Soko-
lovská uhelná. I díky tomu má za sebou první
blok elektrárny bezmála 80 tisíc provozních
hodin. A to je doporuãená hranice pro generální
opravu celého bloku.

„Ta bude navíc o to sloÏitûj‰í, Ïe ji provází
hned nûkolik akcí. Od investice do nového fií-
dicího systému, pfies v˘mûnu ãásti kabeláÏe
a elektrorozvodÛ, a konãe intenzifikací chlazení
PPC,“ fiíká Homola.

K odstavení prvního bloku elektrárny do-
jde 16. ãervna a do komerãního provozu se tech-
nologie vrátí znovu aÏ poslední srpnov˘ den. 

Na realizaci generální opravy a údrÏby 
se vystfiídá celkem 20 externích dodavatel-
sk˘ch firem a celkové náklady na jimi zaji‰Èo-

Paroplynovou elektrárnu
ãeká generální oprava bloku

V˘sledky tûÏby uhlí  
za duben 2007

V˘roba elektrické energie 
za duben 2007

Na velkolomu Jifií bylo v dubnu vytûÏeno 697,9
tisíc tun uhlí, na divizi DruÏba to bylo 192,3
tisíc tun uhlí. Za obû divize ãinila celková tûÏba
890,2 tisíc tun uhlí.                                      (red)

V dubnu vyrobila teplárna 148,5 tisíc MWh
elektrické energie. Paroplynová elektrárna vy-
produkovala 180,2 tisíc MWh elektrické ener-
gie. V dubnu bylo celkem vyrobeno 328,7 tisíc
MWh elektrické energie.                             (red)
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Letos ãeká pfielopatkování také turbínu prvního bloku PPC                                               (foto SU)

Paroplynovou elektrárnu ve Vfiesové ãeká v létû série nároãn˘ch oprav                                                                                                          (foto SU)

vané ãinnosti dosáhnou objemu 49 milionÛ ko-
run. Hodnoty dal‰ích 17 milionÛ pak na PPC 
dosáhnou práce zaji‰tûné vlastní divizí SluÏby. 

Bûhem opravy budou pfiedev‰ím vyjmuty
pouÏité díly plynové turbíny, jako jsou lopatky
nebo spalovací komory, a budou nahrazeny zce-
la nov˘mi. Chybût ale nebude ani defektosko-
pie, která by mûla odhalit pfiípadné skryté vady
tûch ãástí, u kter˘ch nepfiedpokládáme v˘mûnu.  

„To v‰e by pak mûlo zajistit provoz tech-
nologie na dal‰ích ‰est let,“ shrnuje fieditel di-
vize. Bûhem následujících let budou probíhat
pouze plánované prevenãní opravy. 

S leto‰ní odstávkou bude zároveÀ v PPC
dokonãena II. etapa instalace nového fiídicího
systému celé elektrárny od spoleãnosti Honey-
well. Jeho zkou‰ka zaãne jiÏ poãátkem ãer-
vence, a definitivnû tak ukonãí ãinnost do-
savadního systému fiízení elektrárny.

JiÏ v tûchto dnech pak, za plného pro-
vozu, probíhá také v˘mûna doÏité chladící ve-
stavby chladící vûÏe. Plastová vestavba se totiÏ
postupem ãasu zaná‰í biologick˘m materiálem,
coÏ sniÏuje její úãinnost, a zároveÀ zvy‰uje
hmotnost. Nová vestavba tak pfiinese pfiedev‰ím
úãinnûj‰í chlazení PPC.                                 (red)

Rozsáhlá generální oprava ãeká v letních
mûsících první blok paroplynové elektrárny
spoleãnosti Sokolovská uhelná ve Vfiesové (PPC).
Ta byla uvedena do provozu v roce 1995
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TûÏba hnûdého uhlí a v˘roba elektrické
energie budou i nadále urãovat v˘sledky spo-
leãnosti Sokolovská uhelná. Vypl˘vá to z v˘hle-
du spoleãnosti zpracovaného na následující de-
setiletí. Potvrzuje to ekonomick˘ fieditel spoleã-
nosti Jaroslav Rokos.

Co tedy ekonomové v následující dekádû
oãekávají?

„Existuje celá fiada faktorÛ, které lze po-
mûrnû dobfie odhadovat. AÈ jsou to ty, odvíjející
se od dlouhodob˘ch odbûratelsk˘ch smluv, aÏ
po cykly oprav jednotliv˘ch technologií. Stejnû
tak známe kapacitu tûÏby, se kterou mÛÏeme
v pfií‰tích deseti letech poãítat. V následujícím
období by tak mûly pfievládat dosavadní hlavní
pfiedmûty podnikání Sokolovské uhelné. Tedy
tûÏba uhlí a v˘roba elektrické energie. A to pfii-
bliÏnû ve stávajících objemech, které se pohy-
bují v pfiípadû tûÏby uhlí kolem 10 milionÛ tun
roãnû, u elektrické energie pak v roãním obje-
mu zhruba 3,4 TWh. Naopak men‰í roli bude
hrát prodej briket a tfiídûného uhlí, kde lze
vysledovat klesající trend.“

Nedávno se firma vÛbec poprvé setkala
se snahou omezit, pod záminkou ekologie, tûÏ-
bu. Zelení ve vládû navíc bojují za daÀové za-
tíÏení uhlí. Neovlivní to ekonomiku Sokolovské
uhelné?

„Tûch aktivit na omezení tûÏby i vyuÏití
uhlí je celá fiada, a v jejich pozadí stojí leccos.
Co ale nepopírají ani ekologové je fakt, Ïe
i v následujícím desetiletí bude v˘roba elek-
trické energie z fosilních paliv hrát dominantní
roli. Podíl uhlí na v˘robû elektrické energie pfie-
sahuje 60 procent, a podíl obnoviteln˘ch zdro-

PRACOVNÍHO
JUBILEA

V âERVNU 2007
DOSAHUJÍ:

PRACOVNÍHO
JUBILEA

V âERVNU 2007
DOSAHUJÍ:

Zásadními zmûnami pro‰la pfied sedm-
nácti lety nejen obãanská spoleãnost, ale také
ekonomika. To, co zasáhlo po roce 1989 do Ïi-
vota ekonomÛ, pfiipomínalo tak trochu malé
zemûtfiesení. 

Do té doby byla ãinnost firem, vãetnû so-
kolovsk˘ch dolÛ, fiízena centrálnû. Stát, pro-
stfiednictvím ministerstev, pfiedepisoval, kolik je
potfieba vytûÏit uhlí, vyrobit elektfiiny, zamûstnat
lidí, proinvestovat prostfiedkÛ ...

„JenÏe to doslova ze dne na den zmizelo.
Nikdo nic nepfiedepisoval, nikdo nic neurão-
val“, fiíká Jaroslav Rokos, ekonomick˘ fieditel
Sokolovské uhelné. Ekonomové tak po letech
najednou museli radikálnû zmûnit od základÛ
svoji ãinnost. 

„Najednou bylo na lidech z firmy, aby se-
stavili nûjak˘ dlouhodobûj‰í program. Aby od-
hadli, jaké bude potfieba nakupovat náhradní
díly, a co nás ãeká za deset ãi dvacet let,“ vy-
svûtluje Rokos. A aby toho nebylo málo, násle-
dovala je‰tû zcela zásadní zmûna v platebním
styku. Do té doby existovala jedna banka a in-
kasní zpÛsob placení. 

Z rozpadajícího se impéria státních pod-
nikÛ se následnû zaãaly diverzifikovat uhelné
sklady. Nûkteré pfiecházely do rukou seriózních
podnikatelÛ, jiné naopak. Objevili se první ne-
platiãi, první bankroty ...

I ekonomové Sokolovské uhelné se tak
museli uãit Ïít v nov˘ch podmínkách, které do-
provázely revoluãní zmûny v úãetnictví, ob-
chodním zákoníku, v daÀové i dal‰í legislativû.
Pfiib˘valo byrokracie, formuláfiÛ, tiskopisÛ ...
a na‰tûstí také poãítaãÛ.

„K tomu, Ïe se nám tuto situaci povedlo
zvládnout, zásadní mûrou pfiispûly dva faktory -
personální a technick˘,“ vysvûtluje ekonomick˘
fieditel Sokolovské uhelné. Vedle ‰piãkovû kva-
lifikovan˘ch zamûstnancÛ ‰lo i o velk˘ vzestup
ve vyuÏívání v˘poãetní techniky. Po sálov˘ch
poãítaãích pfii‰el v závûru 80. let minulého sto-
letí do firmy první PC, postupnû se poãítaãe
v ekonomice staly jedním ze základních pra-
covních nástrojÛ pro zpracování a anal˘zu dat.

I díky tomu se v souãasné dobû struktura
úseku stabilizovala na 41 zamûstnancích vãet-
nû fieditele, ktefií jsou rozdûleni do tfií sekcí -
Úãetnictví, Finance a Plán. První dvû sídlí ve
Vfiesové, a jak vypl˘vá  z názvÛ, zaji‰Èují pfiede-
v‰ím agendu t˘kající se kaÏdodenního ekono-
mického chodu firmy. Sekce Plán, sídlící v So-
kolovû, pak má na starosti napfiíklad organizaci
a metodické zpracování ekonomick˘ch v˘hle-
dÛ a podnikatelsk˘ch zámûrÛ. V posledních
letech pfiistoupily útvary ekonomického úseku
k vedení pfiíslu‰n˘ch agend i pro osm dcefiin˘ch
spoleãností. Celkovû projde rukama pracovníkÛ

Od centrálního fiízení k trÏní ekonomice

20 let v SU
Ing. Bohuslav Miroslav Úsek technického fieditele
Herrman Jindfiich Divize DruÏba
Kostka Petr Divize Jifií
Marvánek Vítûzslav Divize Jifií
Ma‰tera Martin Divize Jifií
S˘kora Jaroslav Divize Jifií
·piãka Miroslav Divize Jifií

25 let v SU
Hefiman Franti‰ek Divize Zpracování
Ing. Karásek Milan Úsek v˘robního fieditele
Krákora Václav Divize Jifií
Machala Miroslav Divize Jifií
·vandrlík Jifií Divize DruÏba
Zima Karel Divize Zpracování

30 let v SU
Bednafiík Julius Divize Zpracování
Dopita Josef Divize DruÏba
Franãe Petr Divize Jifií
Grech Milan Divize Zpracování
Hájek Jindfiich Divize SluÏby
Hlavan Miroslav Divize SluÏby
Jetensk˘ Stanislav Divize Jifií
KÛs Václav Divize Jifií
Lichnerová Alena Úsek v˘robního fieditele
MartiÀák Václav Divize Zpracování
Michalová Lenka Úsek v˘robního fieditele
Minafiík Josef Divize DruÏba
Mrzena Milan Divize Zpracování
Pfiindi‰ Bohumír Divize DruÏba
Rubá‰ Jifií Divize Jifií
¤ezáã Miloslav Divize DruÏba
·tafek Jifií Divize Jifií

35 let v SU
Dvofiák Josef Divize SluÏby
Mil Miloslav Divize DruÏba
Stanûk Josef Divize DruÏba

V‰em jmenovan˘m pfieje vedení Sokolovské
uhelné mnoho zdraví, osobní spokojenosti 
a vyjadfiuje podûkování za dlouholetou práci 
ve spoleãnosti.
Uzávûrka dat 30. 4. 2007.

14. kvûtna 1752
Narodil se Franti‰ek Antonín Nostitz,
pfiední ‰lechtic své doby. Do historie re-
gionu vstoupil jako majitel sokolovského
panství, do historie národa napfiíklad za-
loÏením dne‰ního Stavovského divadla.

22. kvûtna 1883
V âeminách u Plznû zemfiel Johann Anton
Starck, dûdic tûÏební spoleãnosti povaÏo-
vané za pfiedchÛdce Sokolovské uhelné. Za
jeho fiízení spoleãnost mohutnû expan-
dovala jak v oblasti dÛlní, tak chemické
v˘roby. Johann Anton, vedle podnikání,
pÛsobil i v politice. Byl nejen poslancem
rakouské ¤í‰ské rady, ale i doÏivotním
ãlenem její panské snûmovny. Proslul také
svou v˘znamnou pomocí dûlníkÛm, pro
které zaloÏil nûkolik bratrsk˘ch pokladen,
penzijní fond a masivnû podporoval i ‰kol-
ství.

KALENDÁRIUMKALENDÁRIUM
(osobnosti regionu)

Sokolovská uhelná provozuje také vlastní
spofiitelnu? Nejde ale o klasick˘ bankovní
dÛm. Je naopak urãena v˘hradnû zamûst-
nancÛm spoleãnosti a spravuje jejich finanãní
prostfiedky.

Historie podnikové spofiitelny sahá do po-
ãátku 90. let, kdy s rozvojem bankovních slu-
Ïeb firmy zaãaly upou‰tût od logisticky i bez-
peãnostnû nároãné v˘platy mezd v hotovosti.
V souãasné dobû tak sluÏeb podnikové spo-
fiitelny vyuÏívá pfies 80 procent zamûstnancÛ
Sokolovské uhelné. V pfiepoãtu na finanãní
prostfiedky to znamená, Ïe podniková spofii-
telna spravuje prostfiedky zamûstnancÛ firmy
v hodnotû kolem 80 milionÛ korun.         (red)

VÍTE ÎE:

jÛ na celkové v˘robû roste jen
velmi zvolna. V˘stavba nov˘ch
zdrojÛ je otázkou miliard ko-
run a mnoha let. Nová elek-
trárna se nedá postavit za dva
roky. Pokud shrneme v‰echny
tyto faktory, nová koncepce
energetiky v âeské republice
pfiesahuje horizont vytûÏení
loÏiska uhlí na Sokolovsku.“

NemÛÏe to ovlivnit ani
avizovan˘ nástup klimatic-
k˘ch zmûn?

„Paradoxnû lze vysle-
dovat v posledních letech rÛst
v˘roby elektrické energie prá-
vû v letním období, kdy v jiÏ-
ní Evropû, vlivem vysok˘ch
teplot, nelze dostateãnû pro-

vozovat tepelné elektrárny, coÏ má pozitivní
dopady na export elektfiiny z âR. Neustále ros-
toucí trend zaznamenává rovnûÏ provozování
klimatizací. Ve zmínûném horizontu ale nic zá-
sadního neoãekáváme. Jinak se spoleãnost sa-
mozfiejmû pfiipravuje na ve‰keré okolnosti, kte-
ré mohou nûjak ovlivnit její ãinnost. Ale tak to-
mu bylo vÏdy bez ohledu na podobné úvahy.
Tyto pfiípravy jiÏ celé roky zahrnují fiadu krokÛ,
od tûch technick˘ch aÏ tfieba po poji‰tûní rizik,
souvisejících s na‰imi provozy.“

Jak se vlastnû poji‰Èuje uheln˘ lom?
„Obdobnû jako tfieba domácnost. Jen

s tím rozdílem, Ïe jde o ponûkud vût‰í objem
poloÏek. Z hlediska jednotliv˘ch druhÛ poji‰-
tûní jsou nejv˘znamnûj‰í podle krytí rizik po-
ji‰tûní odpovûdnosti a poji‰tûní majetku. Nic-
ménû oproti zmínûné domácnosti u poji‰tûní
Ïivelních ‰kod na majetku jdeme pfii stanovení
pojistné ãástky vyluãovací cestou. Nehledáme
tedy co je potfieba pojistit, ale urãujeme, co ne-
ní tfieba pojistit. Navíc nejdeme do úpln˘ch de-
tailÛ, jako je tfieba poji‰tûní konkrétního vozidla
ãi poãítaãe. CoÏ je asi pochopitelné, kdyÏ si
uvûdomíme, Ïe Sokolovská uhelná má fiádovû
kolem osmi set vozov˘ch jednotek - od aut aÏ
po traktory, obdobn˘ poãet poãítaãÛ a dal‰í de-
setitisíce poloÏek drobného majetku. 

Samotné lomy, respektive uhlí, se ale ne-

poji‰Èuje. I kdyÏ zde, teoreticky, mÛÏe hrozit
riziko poÏáru, nûjaké rozsáhlej‰í ‰kody jsou po-
mûrnû nepravdûpodobné. TakÏe se spí‰e sou-
stfiedíme na poji‰tûní  pfieru‰ení provozu, kdy
firma nemÛÏe kvÛli Ïivelné události vyrábût.“

UÏ Sokolovská uhelná nûkdy vyuÏila pl-
nûní z tûchto smluv?

„Tûchto pojistek jsme vyuÏili v minulosti
napfiíklad ke krytí ‰kod po vichfiicích. V 90.
letech nám pak hodnû pomohly také pfii poÏáru
na briketárnû nebo na tûÏebních mecha-
nizmech. TakÏe z hlediska krytí moÏn˘ch ztrát
poji‰tûní urãitû smysl má.“

Spoleãnost dlouhodobû generuje zisk.
Kam smûfiuje?

„To záleÏí na rozhodnutích akcionáfiÛ
spoleãnosti, která jsou v‰ak determinována
zásadním faktorem, Ïe v horizontu dvaceti let
spoleãnost ãeká zlomové období v souvislosti
s vyuhlením loÏiska. Je tak potfieba vytváfiet pro-
stfiedky pro investice, které jednak umoÏní dal‰í
ãinnost firmy a tím i zachování pracovních míst
poté, co uhlí dojde, a jednak zajistí kvalitní 
zahlazení následkÛ dÛlní ãinnosti. To s sebou
samozfiejmû pfiiná‰í nutnost vytváfiení rezerv,
a hlavnû zhodnocování doãasnû voln˘ch fi-
nanãních prostfiedkÛ.“

Jaká je strategie firmy v oblasti nakládání
s doãasnû voln˘mi finanãními prostfiedky?

„Spí‰e konzervativnûj‰í. Napfiíklad inves-
tice do akciov˘ch trhÛ sice nabízejí moÏnost
vût‰ích v˘nosÛ, ale také znaãná rizika. V˘nos-
nost a riziko jsou jako spojené nádoby. TakÏe
pokud investujeme do akcií, tak v˘hradnû do
akcií renomovan˘ch firem. I tak je ale doplÀu-
jeme napfiíklad státními dluhopisy, kde jsou
v˘nosy niÏ‰í, ale také je v˘raznû niÏ‰í riziko.
Celkovû pak tyto rizikovûj‰í investice nepfie-
sahují deset procent z celkov˘ch voln˘ch fi-
nanãních prostfiedkÛ.“

Znamená to, Ïe obchodujete i na burze?
„V tomto smûru vyuÏíváme zejména slu-

Ïeb expertÛ âSOB, se kterou na‰e firma dlou-
hodobû spolupracuje. Jejich doménou jsou fi-
nanãní sluÏby, na‰ím úkolem je zaji‰tûní eko-
nomiky tûÏby uhlí a v˘roby elektrické energie.
A na to se také soustfieìujeme.“

Dûkujeme za rozhovor. (red)

Nadále bude dominovat uhlí a elektfiina 

Ekonomick˘ fieditel spoleãnosti Jaroslav Rokos v podnikové
úãtárnû ve Vfiesové                                                         (foto SU)

ekonomického úseku pfies 350 tisíc úãetních
dokladÛ roãnû.

Co se t˘ká budoucnosti úseku, nemûla by
b˘t, podle Rokose, v nejbliÏ‰ích letech rozhod-
nû nijak boufilivá. V ekonomice se totiÏ neoãe-
kávají Ïádné zásadní zmûny podobné tûm
z poãátku 90. let. Navíc je vysok˘ pfiedpoklad,
Ïe ãinnost podnikov˘ch ekonomÛ, a nejen jich,
by rozhodnû nemûla skonãit s vyuhlením loÏis-
ka hnûdého uhlí. „UÏ dnes se totiÏ hledají
moÏnosti, jak by firma mohla fungovat i za tím-
to horizontem,“ uzavírá Jaroslav Rokos.       (red)
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Nové sdruÏení mûst
a obcí by mohlo vzniknout
v okolí budoucí vodní nádrÏe
Medard. To má tamním rad-
nicím zajistit pfiedev‰ím vût-
‰í ‰anci na získání dotací 
pro nové projekty souvisejí-
cí s plánovan˘m rozvojem
oblasti. Potvrzuje to starosta
Habartova Ivo Zemek (ODS).

Jaké obce by mûly b˘t
ãleny nového mikroregionu?

„V podstatû ty, které
jsou dnes ãleny dosavadních
mikroregionÛ Svatavka a Pod
Chlumem. UÏ sedmého 
bfiezna jsme poprvé jednali o jejich moÏném
slouãení a zatím v‰e nasvûdãuje tomu, Ïe by
k nûmu mohlo dojít uÏ k prvnímu lednu pfií‰tího
roku.“

Je uÏ známo, jak˘ bude název nového
celku?

„Zatím ne. Ale asi ne-
pÛjde o spojení názvÛ dosa-
vadních mikroregionÛ. Vypa-
dalo by to trochu kostrbatû.
Padl zatím návrh na mikrore-
gion Medard, ale o názvu se
bude teprve rozhodovat. DÛ-
leÏitûj‰í je, aby mikroregion
fungoval. To, jak se bude jme-
novat, je celkem vedlej‰í.“

Jakou roli v novém cel-
ku bude hrát Habartov?

„âlen. Zatím si na‰e
mûsto hrálo spí‰ na vlastním
píseãku, ale myslím, Ïe je ãas
to zmûnit. A to je i ten dÛvod,
proã o tomto spojení mikro-

regionÛ jednáme. Je totiÏ nesmysl, abychom
byli tûsnû vedle sebe, a kaÏd˘ si pfiipravoval nû-
jaké vlastní projekty, koncepce a ty by na sebe
nenavazovaly, nebo dokonce byly duplicitní.
Navíc si myslím, Ïe spoleãnû dokáÏeme prosa-
dit i vûci, na které jednotlivé obce nemají sílu.“

U Medardu vznikne nov˘ mikroregion
NaráÏíte na budoucí vodní nádrÏ?
„Ano, i kdyÏ to bude hodnû sloÏité. 

AlespoÀ pro nás jako mûsto. B˘valá zastupitel-
stva, místo aby v  90. letech vykupovala pozem-
ky nejenom v okolí budoucího jezera a i v okolí
mûsta, nabídky stabilnû odmítala. A v dÛsledku
toho dnes vlastnû mûsto nemá témûfi Ïádné
pozemky, které by mu umoÏnily rozvoj tímto
smûrem. A tak jediné, ãím mÛÏeme dûní
v oblasti nûjak cílenû ovlivÀovat, je pfiedev‰ím
tvorba územního plánu.“

Mûsto pfiipravuje nov˘ plán?
„Ten souãasn˘ je z roku 1987 a byl jiÏ

ãtyfiikrát zmûnûn. TakÏe nám ani nic jiného
nezb˘vá. Z hlediska dne‰ních poÏadavkÛ je jiÏ
nevyhovující. V souãasné dobû tedy odsouhla-
sujeme zadání plánu nového, a jeho dokonãení
plánujeme na polovinu roku 2008.“

Zahrnuje i nûjaké konkrétní projekty?
„Máme zatím vytipováno 16 oblastí roz-

voje, které bychom rádi konzultovali s krajem
a Sokolovskou uhelnou, aby se je podafiilo nû-
jak sladit nejen  s plány kolem Medardu, ale

Pokládání povrchu nové cyklostezky kolem nádrÏe Michal                                                (foto SU)

Po zbrusu nové cyklostezce mohou oby-
vatelé Sokolova dojet aÏ ke koupali‰ti Michal.
To startuje do své jiÏ ãtvrté sezóny a lidé se mo-
hou tû‰it hned dvojnásobnû. âekají je totiÏ
vylep‰ené sluÏby, ov‰em za staré ceny.

„Na první pohled bude asi nejvíce vidût
nová cyklostezka vybudovaná mûstem,“ fiíká
Petr Slapniãka, kter˘ má na starosti technické
zaji‰tûní areálu. Kdo se ale podívá pozornûji,
v‰imne si i dal‰í zásadní vûci. Leto‰ní kvalita
vody v nádrÏi bude je‰tû lep‰í, neÏ v pfied-
chozích letech. A to dokonce natolik, Ïe viditel-
nost dosahuje aÏ do hloubky ãtyfi metrÛ. 

Toho se docílilo úpln˘m vypu‰tûním ná-
drÏe. Díky nûmu se podafiilo odlovit z Michalu
pfiedev‰ím b˘loÏravé ryby, které patfií k v˘znam-
n˘m zneãi‰ÈovatelÛm vody. „Navíc aspoÀ ãás-
teãnû promrzlo dno nádrÏe, coÏ pfiirozenou
cestou dezinfikuje podloÏí a pfiispívá k dal‰ímu
zlep‰ení kvality vody,“ uvádí Slapniãka.

Zásadní zmûna pak ãeká ty, ktefií pfiijedou
na koupali‰tû autem. Platit za parkování totiÏ
budou jiÏ pfii vjezdu. Zcela by tak mûly zmizet
fronty u v˘jezdu pfii uzavfiení nádrÏe, kdy mno-
ho lidí hromadnû odjíÏdûlo z koupali‰tû. Ceny
za celodenní parking budou ãinit 40 korun, po
sedmnácté hodinû zaplatíme polovinu. 

Neviditelné naopak na první pohled zÛ-

stanou oãím náv‰tûvníkÛ rÛzná organizaãní
opatfiení, která by mûla vést k dal‰ímu zlep‰e-
ní sluÏeb jak samotného koupali‰tû, tak tfie-
ba u stravování. Ponûkud viditelnûj‰í je na-
opak fakt, Ïe dlouhodobá sucha sníÏila v˘raz-
nû prÛtok v Lobezském potoce, kter˘ Michal
napájí.

„Kvalitu vody by to ohrozit nemûlo. Jen se
kvÛli pomalej‰ímu napou‰tûní mÛÏe zpozdit
umístûní plovoucích atrakcí na hladinu,“ fiíká
Slapniãka. To se v‰ak t˘ká pouze této sezóny.
„V pfií‰tích nûkolika letech se totiÏ Michal urãitû
znovu vypou‰tût nebude.“

V polovinû srpna pak náv‰tûvníkÛm
Michalu koupání zpestfií i plánovan˘ turnaj
v beachvolejbalu. Tentokrát se zde utkají Ïeny
v souboji o body do seriálu mistrovství âeské
republiky. Vylouãit pak nelze ani konání dal‰ích
sportovních akcí. 

Aãkoliv v souãasné dobû má koupali‰tû
Michal skoro zaji‰tûno personální obsazení,
i nadále pfietrvává zájem o brigádníky na post
plavãíkÛ. MoÏností je i zamûstnání na vedlej‰í
pracovní pomûr, podmínkou je absolvovan˘
kurz záchranáfie. BliÏ‰í informace o voln˘ch
místech získáte na telefonním ãísle 352 463 515,
o provozu koupali‰tû pak na internetové adrese
www.michal-sokolov.cz (red)

Koupali‰tû Michal
otevfielo brány

Obyvatelé Habartova se moÏná letos ne-
budou mít kde koupat. Neznámí vandalové totiÏ
uÏ po nûkolikáté vypustili vodu z vodni plochy
ã. 2 na Bodenu.

„Je to zcela zámûrné. Nûkdo opakovanû
po‰kozuje stavidlo,“ potvrzuje Jifií Pöpperl, tech-
nick˘ fieditel spoleãnosti Sokolovská uhelná,
která desetihektarovou nádrÏ v roce 2005 vybu-
dovala. „JenÏe, kdyÏ to opravíme, neuplynou ani
tfii dny, a uÏ mi na‰i zamûstnanci hlásí, Ïe do‰lo
k dal‰ímu po‰kození.“

NádrÏ se po poslední opravû zniãeného
poÏeráku zaãala v dubnu napou‰tût, ale jiÏ 
na konci mûsíce nûkdo po‰kodil tûsnûní mezi
zdrÏemi tak, Ïe byl odtok rychlej‰í neÏ pfiítok. 
V dÛsledku toho tak v nádrÏi nezbyla témûfi ani
kapka vody. 

„JenÏe kvÛli znaãnému suchu, které je, 
se mÛÏe stát, Ïe nebude moÏné nádrÏ vãas na-
pustit, a lidé se tak nebudou mít kam chodit
koupat,“ fiíká Pöpperl s tím, Ïe bûÏnû napu‰tûní
Bodenu trvá aÏ tfii mûsíce pfii prÛmûrném stavu
vod v Habartovském potoce. A pfii souãasném
minimálním prÛtoku potoka, kter˘ nádrÏ napájí,
by se tak do léta nádrÏ vÛbec nemuselo podafiit
napustit. 

Nájezdu vandalÛ se na‰tûstí vyhnul sou-
sední chovn˘ rybník. Ten je o 4 hektary men‰í
neÏ vodní plocha ã. 2, a stejnû jako on je v ma-
jetku Sokolovské uhelné. Nájezdy vandalÛ na
zafiízení jezera dûlají ale vrásky na ãele zástup-
cÛm habartovské radnice. Ta totiÏ chce obû ná-
drÏe od firmy pfievzít a postupnû v jejich okolí
vybudovat sportovnû-rekreaãní areál.            (red)

Opraven˘ v˘loÏník r˘padla na montáÏním místû u Královského Pofiíãí                             (foto SU)

Neobvykl˘ transport probûhl koncem
dubna na divizi Jifií spoleãnosti Sokolovská
uhelná. Z nejniÏ‰ího bodu lomu Jifií se totiÏ 
na cestu ke generální opravû vydalo r˘padlo
KU 300S/18. Bûhem nároãného transportu
muselo pfiekroãit pût pásov˘ch dopravníkÛ 
a pfies dno b˘valého lomu Marie Majerová na
montáÏní místo Marie Majerová. 

„Díky v˘borné spolupráci sekcí TûÏba
uhlí, Skr˘vka a BáÀská pfiípravna divize Jifií
probûhl transport bez problémÛ,“ fiíká Rado-

van Zima, vedoucí sekce TûÏba uhlí divize Jifií.
Podle nûho velké uznání zaslouÏí pfiedev‰ím
vybraná osádka stroje ve sloÏení Petr ·oukal,
Karel ·ilhánek, Bruno Winter, Josef Kulhánek,
pod vedením zku‰eného revírníka Stanislava
Jetenského. 

Generální opravu r˘padla v tûchto
dnech provádí na montáÏním místû spoleãnost
Sokolovské strojírny. V prosinci leto‰ního ro-
ku se pak celá technologie vydá zpût do nû-
kterého z uheln˘ch fiezÛ divize Jifií.              (red)

R˘padlo putovalo 
ze dna lomu na opravu

Starosta Habartova Ivo Zemek
(foto SU)

také s dostupn˘mi dotaãními tituly. Tûch moÏ-
ností, co by se dalo dûlat, je ale celá fiada. Uva-
Ïujeme napfiíklad o pfiipojení Habartova a Me-
dardu z jedné strany k pátefiní cyklostezce ko-
lem Ohfie, z druhé pak k cyklostezce pfies 
Litov a Kacefiov. V mûstském kulturním stfiedis-
ku chceme otevfiít infocentrum pro cel˘ mikro-
region, a v b˘valé ‰kole v Kluãi pfiipravujeme
nové muzeum. Jeho expozice by se mûla zab˘-
vat událostmi roku 1938 a historií policie a ãet-
nictva. Do  budovy na Kluãi by mûla b˘t, kromû
muzea, pfiemístûna  také mûstská knihovna. Na
tuto akci vyãlenilo z rozpoãtu mûsto Habartov
3,0 mil. Kã a Karlovarsk˘ kraj 0,5 mil. Kã.“

To jsou ale akce mûsta. Jak se k v˘stavbû
kolem Medardu staví obyvatelé Habartova?

„Samozfiejmû jak kdo. Ale hlavnû staro-
usedlíci, ktefií pamatují je‰tû star˘ Habartov, se
hodnû ptají. A v‰ichni fiíkají totéÏ. âtyfiicet let
jsme koukali do jámy, která spolkla vût‰í ãást
starého Habartova. TakÏe, uÏ se snad koneãnû
doãkáme atraktivnûj‰ího prostfiedí.“

Dûkujeme za rozhovor. (red)

Vandalové vypustili Boden
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Nauãná stezka opravena
Nauãná stezka Velká podkru‰nohorská

v˘sypka, zamûfiená na geologii, botaniku, zoo-
logii, ekologii a rekultivaci krajiny, pro‰la v mi-
nul˘ch t˘dnech rozsáhlou obnovou. Spoleãnost
Sokolovská uhelná jako zfiizovatel byla nucena
opravit následky vandalismu, které znamenaly
pro náv‰tûvníky zbyteãné komplikace. Opra-
veno tak bylo nejen znaãení, ale také chodníky
a lávky. Celá trasa nauãné stezky, dlouhá zhru-
ba 3,2 kilometru, je tak opût pfiístupná i ménû
zdatn˘m turistÛm.

Zaãátek nauãné stezky je zhruba 6,5 km
severnû od Sokolova, vlevo nad silnicí vedoucí
z Lomnice do Vintífiova a Chodova (cca 1,5 km
nad Lomnicí). Na parkovi‰ti u silnice pod v˘syp-
kou je umístûn první informaãní panel s mapou
celé trasy. Ta je na rozdíl od bûÏného turistic-
kého znaãení osazena tabulkami s kresbou jeÏ-
ka. Nepfiehlédnutelné jsou také informaãní ta-
bule (blíÏe viz rámeãek), jichÏ je celkem tfiináct.
První je umístûna hned na zmínûném parkovi‰ti.
Nenároãn˘ v˘let tak mÛÏe pfiinést nejen pfiíjem-
nû strávené chvíle, ale také fiadu zajímav˘ch 
informací o na‰em bezprostfiedním okolí.     (red)

Uhelné technologie zdaleka nejsou
minulostí. Svûdãí o tom i ãerstv˘ objev vûdcÛ
z institutu Maxe Plancka v sousedním Nû-
mecku. Tûm se podafiilo v laboratorních pod-
mínkách urychlit tisícilet˘ geologick˘ v˘voj
a na‰li cestu, jak doslova za pár hodin vyrobit
z biomasy plnohodnotné uhlí. 

Jak institut ve svém zpravodaji uvádí,
jde tak trochu o objev, kter˘ pfiipomíná dávné
pokusy alchymistÛ najít kámen mudrcÛ, nebo
vyrobit zlato. Na takzvanou hydrotermální
karbonizaci vûdcÛm totiÏ poslouÏilo zdánlivû
nesmyslné zafiízení, které nechybí témûfi
v Ïádné souãasné kuchyni. Tlakov˘ hrnec.  

Recept na v˘robu uhlí je, alespoÀ na
první pohled, aÏ neskuteãnû jednoduch˘. Do
speciální nádoby se vloÏí jakákoliv biomasa
od trávy aÏ po piniové ofiechy. K tomu se
pfiimíchá voda a katalyzátor. Tím jsou buì oxi-
dy Ïeleza, nebo kyselina citrónová. Jedinou
podmínkou pfiitom je, aby biomasa byla bo-
hatá na cukry.

Podle chemika ústavu Markuse Anto-
niettiho pak staãí vzniklou smûs zahfiát pfii vy-
louãení pfiístupu vzduchu na teplotu 180 stup-
ÀÛ. Bûhem dvanácti hodin se pak z hmoty

vytvofií jak˘si ãern˘ v˘var, kter˘ obsahuje uhlí
v koloidní formû. Navíc jde o zcela ãist˘ proces.
Kromû uhlí pfii nûm vzniká pouze voda. 

Aãkoliv ekonomické vyuÏití této techno-

Vûdci uvafiili v papiÀáku uhlí
logie není rozhodnû otázkou mûsícÛ, je Anto-
nietti pfiesvûdãen, Ïe v budoucnu by mohla
pfiispût pfiedev‰ím k nov˘m postupÛm v naklá-
dání s odpady. Jen v sousedním Nûmecku je

kaÏd˘ rok vyprodukováno kolem 50 milionÛ
tun agrotechnického odpadu, kter˘ by mohl
b˘t, alespoÀ z ãásti, pfiemûnûn právû na ener-
geticky hodnotné uhlí. Na hlavu kaÏdého
Evropana totiÏ kaÏd˘ rok pfiipadá spotfieba 1,5
metru krychlového fosilních paliv, která ale
rychle ub˘vají.

Smûs, vytvofiená vûdci ale mÛÏe mít
i více vyuÏití. Po pouh˘ch pûti hodinách v au-
toklávu ji uÏ lze pouÏít  jako humus bohat˘ na
Ïiviny. Po dal‰ích sedmi hodinách pak jako
základ pro palivo. Po vysu‰ení z ní lze tva-
rovat i jakousi obdobu dne‰ních briket. 

Jedin˘ problém, kter˘ celou my‰lenku
provází, je fakt, Ïe ‰tûpení biomasy je v˘raz-
nou exotermní reakcí, pfii níÏ se uvolÀuje
pomûrnû vysoké mnoÏství energie. A pokud
není odvedena, mÛÏe dojít k explozi nádoby,
ve které pfiemûna probíhá. CoÏ si nûmeck˘
vûdec pr˘ dokonce i osobnû vyzkou‰el na
stfie‰e domovského ústavu.

„Díky moderním technologiím jsme ale
schopni potfiebné katalyzátory nadále vylep‰o-
vat,“ uvádí v tiskové zprávû institutu chemik
s tím, Ïe jde rozhodnû o zajímavou cestu, jak
v budoucnosti nahradit tenãící se zásoby fosil-
ních paliv. Ostatnû, první zájemci o pokusné
vyuÏití nezvyklého objevu, se pr˘ ústavu jiÏ
pfiihlásili z fiady rÛzn˘ch zemí.                    (red)

1. „Hromada hlíny a co víc?“ 
TûÏba uhlí a následná rekultivace, schéma lomu
a v˘sypky. 

2. „Voda na v˘sypce“
Pohyb vody, její sloÏení, chemické zmûny vody,
pfiíklady chemického sloÏení vody a jejího vlivu 
na Ïivé organismy.

3. „Umûlá nádrÏ s pfienesen˘m spoleãenstvem“
Pfiirozen˘ v˘voj vodních nádrÏí na v˘sypce 
a pfienesená vodní spoleãenstva (tzv. sukcese).

4. „Rekultivace a obnovení Ïivota“
âinnost lesníkÛ v pozdûj‰ím stádiu v˘voje
v˘sypek v souvislosti s rekultivací a obnovením
Ïivota na v˘sypkách.

5. „Poãáteãní stádium v˘voje v˘sypky“ 
Îivot suchozemsk˘ch organismÛ i ÏivoãichÛ 
na vodních plochách.

6.A. „Problémy se Ïelezem“ 
Problémy s oÏivením novû navr‰ené v˘sypky
(zdroj Ïeleza, mechanismus  sráÏení a zadrÏení,
toky zneãi‰tûné Ïelezem).

6.B. „Pokroãilé stádium v˘voje v˘sypky“

7. „Pfiirozené ekosystémy“ 
Îivoãi‰ná fií‰e (drobní savci, ptáci, dravci).

8.A. „V˘kon myslivosti na v˘sypkách“

8.B. „Urychlení pfiirozeného v˘voje nádrÏe  
pfienosem spoleãenstva“ 

Historie nádrÏe, vznik slanisek, obojÏivelníci 
na v˘sypkách.

9. „VyuÏití pfiirozeného náletu pro lesnické 
rekultivace“

10. „Jak se dûlá v˘sypka“ 
Návrat na poãátek samotného vzniku v˘sypky - 
doprava nadloÏních hornin,  problémy 
se stabilitou v˘sypky, prÛfiez v˘sypkou, celkové
údaje o v˘sypce.

11. „Mokfiady“
Jejich definice a funkce v krajinû, ochrana
mokfiadÛ na národní a mezinárodní úrovni,
mokfiady na území dotãeném tûÏbou uhlí. 

U jedné z informaãních tabulí na nauãné stezce je také nov˘ stolek s laviãkami, kde si mohou turisté odpoãinout ãi posvaãit                         (foto SU)

V rámci nauãné stezky Velká podkru‰nohorská
v˘sypka se mÛÏete projít po novû vybudova-
n˘ch dfievûn˘ch lávkách pfies mokfiady

(foto SU)

Na pfiemûnu biomasy v uhlí staãí pouh˘ch dvanáct hodin                                                  (foto SU)

V˘let za poznáním jak vzniká zcela nová krajina, 
aneb co v‰echno se mÛÏete z informaãních panelÛ dozvûdût
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Vojta Kiìák Tomá‰ko se sv˘m nov˘m CD                                                                          (foto SU)

V˘znamn˘ operní a muzikálov˘ pûvec Jan
JeÏek je zároveÀ producentem operního Loket-
ského kulturního léta. Pfied novou sezónou jsme
mu poloÏili nûkolik otázek…

KaÏd˘ rok se v rámci operního Loket-
ského kulturního léta v amfiteátru pfiedstaví
nûjaká novinka - letos to má b˘t Prodaná ne-
vûsta. MÛÏete nám cel˘ program trochu více
pfiiblíÏit?

„Ano, i v leto‰ním roce chystáme, jak
fiíkáte novinku. Tedy premiéru Prodané nevûs-
ty, která zde v loketském pfiírodním divadle mû-
la premiéru jiÏ 17.7.1949.  V inscenaci se pfied-
staví jiÏ tradiãnû na‰i pfiední sólisté opery
Národního divadla v Praze v reÏii Martina
Otavy. Pfiedstavení Prodané nevûsty bude ve
spolupráci s Divadlem opery a baletu Ústí nad

Labem. Za dirigentsk˘m pultem bude stát diri-
gent opery Národního divadla v Praze Jan
Chalupeck˘. Na ãetné Ïádosti divákÛ uvádíme
opût Verdiho operu Nabucco, a to jiÏ poãtvrté
a naposledy. V titulní roli se pfiedstaví slovensk˘
pûvec Vlado ZápraÏn˘, a úãinkování v hlavní
roli Abigaile opût pfiijala sólistka pafiíÏské opery
Irina Tiviane. Jen málokdo z divákÛ si umí pfied-
stavit festival bez uvedení Dvofiákovy Rusalky,
tuto tradici i letos dodrÏíme. Za novinku Loket-
ského kulturního léta mÛÏeme povaÏovat i uve-
dení Mozartovy Korunovaãní m‰e v kostele sv.
Václava, a protoÏe ohlasy na Requiem W. A.
Mozarta na nádvofií loketského hradu byly vel-
mi pfiíznivé, bude tomu tak i letos.“

Uspofiádání operního festivalu je jistû
nároãné po organizaãní, technické a v nepo-
slední fiadû i finanãní stránce. MÛÏete prozra-
dit, kdo a jak vám pomáhá? 

„Pofiadí nároãnosti bych zmûnil. Na první
místo bych rozhodnû dal finanãní otázku, pro-
toÏe opera a vÛbec hudební divadlo je nejná-
roãnûj‰í jevi‰tní útvar. Jen málokdo z divákÛ
v plném hledi‰ti si uvûdomuje, Ïe i vyprodané
pfiedstavení nepokryje náklady spojené s insce-
nací. Jen díky Karlovarskému kraji, firmû Zenti-
va, soukromé firmû Silo trans, Ministerstvu kul-
tury âR, firmû GS-geodetické sluÏby Karlovy
Vary a ãásteãnû i Mûstskému úfiadu v Lokti se
mÛÏe kaÏdoroãnû festival uskuteãnit. Nelze
opomenout také finanãní injekci spoleãnosti
Sokolovská uhelná, za kterou bylo vybudováno
zastfie‰ení orchestfii‰tû, a tím byla dána moÏnost
hrát i pfii nepfiízni poãasí a téÏ její kaÏdoroãní
technickou pomoc. Neménû dÛleÏitou pod-
porou je pro nás spolupráce s Loketsk˘mi lesy.
Neodmyslitelnou technickou pomocí nám jsou
i Technické sluÏby Loket, zázemí pro úãinkující
jsme na‰li v loketsk˘ch ‰kolách, a nesmíme za-
pomenout na sbor loketsk˘ch hasiãÛ a policie.
Skvûlá spolupráce je také s vedením hradu Lo-
ket, s CK Goethe Tour a s majiteli hotelÛ v Lokti.

Po sedmi letech se ná‰ stál˘ realizaãní
t˘m zapracoval natolik, Ïe dnes jiÏ s úsmûvem
vzpomínáme na první roãníky. To ov‰em nezna-
mená, Ïe nás nemÛÏe nic pfiekvapit, coÏ se kaÏ-

doroãnû dûje. Nejvût‰í obavou je v‰ak vÏdy
poãasí.“

Jste uznávan˘m pûvcem, nemáte chuÈ si
nûkdy zazpívat na "svém" festivalu? A jaké jsou
va‰e nejbliÏ‰í plány, coby interpreta?

„UÏ se tomu tak stalo, a to v loÀském
roce, kdyÏ jsem zpíval v Mozartovû Requiem.
A bude tomu tak i letos. Máte-li v‰ak na mysli
mé úãinkování v operách, nechte se pfiekvapit. 

Co se t˘ká mé práce, mám za sebou 
reÏijní debut Veselé vdovy v Olomouckém 
divadle, zpívám Jeana Valjeana v muzikálu

Bídníci, hostuji na scénû Státní opery a Národ-
ního divadla v Praze, koncertuji s Pavlou
Bfiínkovou,  pfiipravuji ‰ansonov˘ veãer s Jitkou
âvanãarovou, ke spolupráci mû vyzvalo ta-
ké Hudební divadlo v Karlínû k inscenaci âar-
dá‰ové princezny a plzeÀská opera DJKT, kde
bych mûl vystoupit jako Laca v Janáãkovû Je-
nÛfû. NejbliÏ‰í zahraniãní turné mû ãeká hned
1. ledna s operou Národního divadla v Praze --
v Japonsku.“ 

Dûkujeme za rozhovor.
(red)

Rusalku a Nabucca v loketském 
amfiteátru doplní Prodaná nevûsta
S producentem Janem JeÏkem nejenom o operním festivalu…

Operní a muzikálov˘ pûvec Jan JeÏek je zá-
roveÀ producentem operního festivalu v Lokti

(foto SU)

Se zbrusu novou nahrávkou „Srpnové
trávy“, vyrazil na cesty po ãesk˘ch hudebních
scénách loketsk˘ písniãkáfi a kytarista Vojta
Kiìák Tomá‰ko. Toho na pódiích jiÏ tradiãnû
doprovází jeho parÈák Rí‰a Melichar, a obãas
jsou vidûni i se znám˘m hercem, „milioná-
fiem“ Vladimírem âechem. Nové dvoj CD zná-
mého autora pfiichází na trh po témûfi pûtileté
pauze. 

„Asi by bylo moÏné vydat nûco dfiív, ale
nemyslím si, Ïe bych musel za kaÏdou cenu
neustále chrlit nové nahrávky. V‰echno chce
svÛj ãas,“ fiíká autor, kter˘ pfied nedávnem
oslavil své ‰edesátiny. Jak navíc pfiiznává, více
neÏ on sám, mají na nové desce zásluhu spí‰e
jeho posluchaãi. 

„Stávalo se dost ãasto, Ïe se lidi ptali,
kde jsou ty písniãky, co zpíváme k mání. Svou
trochou pfiemlouvání pfiispûl i Rí‰a, aÏ to nûjak
dospûlo k tomu, Ïe je dvojalbum na svûtû,“
popisuje vznik nové nahrávky Vojta. 

Aktuální deska je na jedné stranû stejná
jako ty pfiedchozí, na druhé se ale v˘raznû li‰í.
I nadále je zde patrné autorovo hraní se
slovíãky i notami, ãasto za doprovodu vynika-
jících studiov˘ch hráãÛ. Je ale také o nûco

pfiem˘‰livûj‰í a vyzrálej‰í, neÏ CD pfiedchozí.
„V‰echno je o záÏitcích, zku‰enostech,

a také není nutno, aby kaÏdá písniãka byla
nekompromisní ,náfiez’,“ tvrdí autor. Proto se
najdou na desce skladby, které vyloÏenû
‰lapou, ale i písnû tfieba jen s jednou kytarou.
Ponûkud odlehãen˘m pohledem a úsmûvnou
formou se autor dívá na Ïivot z druhého CD.
„Takov˘ je mÛj svût, vesel˘ i k zamy‰lení, roz-
pustil˘ i váÏn˘,“ fiíká písniãkáfi z Lokte. 

V souãasné dobû je Kiìák na dlouhé
sérii koncertÛ, a mûsíãnû jich odehraje okolo
patnácti po celé republice. Vedle bûÏn˘ch klu-
bov˘ch pódií a festivalÛ ho ãekají i pomûrnû
kuriózní ‰tace. Jako je tfieba 5. ãervence na
hradû Bouzov, kde bude dûlat recitály pro
náv‰tûvníky, nebo o den pozdûji, kdy zahra-
je uprostfied krápníkové Javofiické jeskynû. 
V fiíjnu pak dokonce bude zpívat ãesk˘m kra-
janÛm v rumunském Banátu. 

„Jinak, co se t˘ká hraní, poãítám, Ïe na
podzim bych si urãitû zahrál i v Sokolovû. 
A moÏná, Ïe se najde i nûjaká dal‰í pfiíleÏitost
v na‰em kraji,“ shrnuje loketsk˘ písniãkáfi. Jeho
dvoj CD Srpnové trávy vychází za podpory
spoleãnosti Sokolovská uhelná.                 (red)

Kiìák vyrazil na cesty s novou deskou

Letos úplnû poprvé nabídne
divákÛm festival Loketské kul-
turní léto najednou dvû opery
v ãe‰tinû.  Jednou z nich bude
premiérovû pfiedstavená Pro-
daná nevûsta Bedfiicha Smeta-
ny. Její první pfiedstavení se
bude konat 6. ãervence. Na
reprízu se pak zájemci mohou
tû‰it hned v následujícím dni
(tedy 7. ãervence). 

Druhou operou v ãeském ja-
zyce bude festivalov˘ ever-
green Rusalka od Antonína
Dvofiáka, která se bude hrát
20. a 21. ãervence. 

Obû jmenované opery pak
v celkovém programu doplní
13. a 14. ãervence Verdiho
Nabucco, 14. ãervence  pfiímo
na hradû zazní Mozartova
Korunovaãní m‰e a v sobotu
21. ãervence také jeho Re-
quiem.                           

(red)

Podhradí 
bude patfiit 

opefie

Ve Verdiho opefie Nabucco se v titulní roli i letos pfiedstaví slovensk˘ pûvec Vlado ZápraÏn˘
(foto SU)
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S O K O L O V S K Á U H E L N Á

Z KULTURYZ KULTURY

Trenér karlovarsk˘ch juniorÛ Mikulá‰ Antoník
(foto SU)

Jaroslav Schauer umí srovnat terén na ‰achtû i motokrosové trati                                           (foto SU)

V roce 2002 stáli karlovar‰tí hokejoví juniofii
na hranici sestupu. Byli na pfiedposledním místû,
v kádru se mûnila tváfi za tváfií a do‰lo na poslední
moÏnosti záchrany. A tím i v˘mûnu trenéra. Nastu-
pující Mikulá‰ Antoník ale dokázal bûhem pûti let
pfiivést t˘m aÏ na extraligové stupnû vítûzÛ. Letos
tak hráãi vybojovali skvûlé tfietí místo a vrátili
karlovarskou Energii zpût mezi elitu ãeského ju-
niorského hokeje. Podle samotného trenéra k tomu
ale vedla pomûrnû trnitá cesta.

Vûfiil jste pfied pûti lety, Ïe dostanete juniory
aÏ tak daleko?

„Tak samozfiejmû moÏnost je vÏdy. Pfied osmi
lety se na‰i juniofii dokázali probojovat do play off,
jenÏe tam vypadli v prvním kole se Vsetínem. TakÏe
‰ance byla. První, co pro ni bylo ale potfieba udûlat,
byla stabilizace t˘mu. Byla tu obrovská rotace hrá-
ãÛ, a to samozfiejmû nikdy není dobré. Ani pro t˘m,
a uÏ vÛbec ne pro v˘sledek.“

A bylo vÛbec z koho vybírat?
„Ona jedna vûc je zájem a druhá skuteãná

kvalita hráãÛ. Tohle uÏ je kategorie, která se blíÏí

12. 6. 2007
Cheb - Západoãeské divadlo
Tel.: 354 432 522, 354 423 291
DIVADELNÍ BANKET
Slavnostní zakonãení 46. sezóny 2006/2007. 
Komponovan˘ veãer, netradiãní pfiedstavení
souãasného repertoáru divadla, ukázky z inscenací,
písniãky atd. Pfiedání cen Zlatého Albrechta
vítûzÛm divácké ankety o nejoblíbenûj‰í hereãku,
herce a inscenaci, atd.
Od 19.00 hodin

15. 6. 2007
Karlovy Vary - LázeÀsk˘ hotel Imperial -
Imperial Club
Tel.: 353 203 111, 353 203 116
BLUES MESSENGERS
Jazzov˘ koncert - Blues Messengers (Praha),
‰piãková kapela na‰í bluesové scény, skvûl˘ zpûv 
i repertoár. VSTUP ZDARMA
Od 20.30 hodin

16. 6. 2007
Chodov - Mûstsk˘ park
pfied Kulturním a spoleãensk˘m stfiediskem
Tel.: 352 675 313, 720 581 041
IX. CHODOVSK¯ POPLACH
Hudební festival. Úãinkují: Netfiísk, Epy de Mye,
Pepa ·tross + Jarda MatûjÛ, Hluboké nedorozumûní,
Îalman a spol. a Bodlo.
Od 18.00 do 23.00 hodin

20. 6. 2007
Ostrov - Letohrádek
Tel.: 353 842 883, 737 072 522
DUO GALANTE
Koncert XVI. Festivalu Mitte Europa.
Úãinkují: Duo galante - mandolíny.
Program: F. Piccone, J. M. Leclair, R. Calace,
Ch. Signorelli, G. Leone.
Od 19.00 hodin

21. 6. 2007
Jáchymov - LS Radium Palace
Tel.: 353 835 111
ADAMUSOVO TRIO
Koncert Adamusova Tria.
Od 19.30 hodin

22. 6. 2007
Mariánské Láznû - Spoleãensk˘ dÛm Casino
Tel.: 354 661 402
MIMO¤ÁDN¯ KONCERT
Koncert Západoãeského symfonického orchestru
(ZSO). Program: âajkovskij, Smetana, Dvofiák,
Grieg. Úãinkuje: ZSO.
Od 20.00 hodin

23. 6. 2007
Chodov - Staromûstská ulice
Tel.: 352 665 893, 352 665 291
SVÁTEK HUDBY
Koncert ÏákÛ Základní umûlecké ‰koly v Chodovû
na pû‰í zónû.
Od 10.00 do 20.00 hodin

23. 6. 2007
Jáchymov - Královská mincovna
Tel.: 353 811 695, 353 224 433-4
URANOVÉ TÁBORY V JÁCHYMOVù
Pfiedná‰ka Mgr. Franti‰ka Bártíka.
Od 18.00 hodin

24. 6. 2007
Skalná - kostel sv. Jana Kfititele
Tel.: 359 901 067, 777 339 272
POUË SV. JANA K¤TITELE
Tradiãní duchovní slavnost.
Od 15.00 hodin

26. 6. 2007
Sokolov - Staré námûstí
Tel.: 352 324 714
TANEâNÍ AKADEMIE
Tradiãní taneãní a koncertní ‰kolní akademie ÏákÛ
ZU· Sokolov. Kontakt: Roman ·vancar.
Od 16.00 hodin

30. 6. - 16. 9. 2007
Karlovy Vary - Galerie umûní
Tel.: 353 224 387
ANTONÍN ST¤ÍÎEK - CINEMA
V˘stava. Malífiské ztvárnûní znám˘ch filmov˘ch
scén v provedení v˘znamného ãeského malífie 
se uskuteãní v rámci 42. roãníku Mezinárodního
filmového festivalu a bude provázeno v˘bûrem 
z dal‰í tvorby autora

1. 7. 2007
Loket - hrad
Tel.: 352 684 648
ROMEO A JULIE 
Divadlo. Slavná divadelní tragédie v podání
souboru Západoãeského divadla v Chebu. Po tisící
- a vÏdycky poprvé. Láska obklíãená nenávistí.
Od 21.00 hodin

4. 7. 2007
Sokolov - Mûstsk˘ dÛm kultury - 
terasa kinokavárny Alfa
Tel.: 352 622 133, 352 324 715
SWING BAND
Koncert skupiny.
Od 18.00 hodin

5. 7. 2007
Ostrov - Horní hrad (Haue‰tejn)
Tel.: 774 161 714, 775 128 820
NOâNÍ PROHLÍDKA
Oblíbená hradní akce, pfii níÏ uvidíte star˘ hrad 
v novém svûtle a usly‰íte dávné pfiíbûhy 
v neobvyklém podání Viktora Braunreitera. 
Hrad samotn˘ pak oÏiví spolek ‰ermífiÛ Savioli 
a ohnivci ze skupiny Almasapejama.
Od 21.00 hodin

Na zápas s Libercem 
asi jen tak nezapomenu

k dospûl˘m, a tady uÏ o v˘konnost jde skuteãnû
hodnû. Navíc je potfieba, aby tito hráãi následnû
mohli najít uplatnûní i v dospûl˘ch. TakÏe to neby-
lo snadné. Navíc s hráãi i t˘mem celkovû to je stej-
né jako s melounem. Dokud ho ãlovûk nerozkrojí
a neochutná, neví jak˘ je. A dokud t˘m nemá nûco
za sebou, tûÏko lze odhadovat, jak˘ bude hernû.
Ale jak v˘sledky ukázaly, tento t˘m hernû dobr˘
skuteãnû je.“

KdyÏ zhodnotíte uplynulou sezónu, jaká
vlastnû z va‰eho pohledu byla?

„Ze zaãátku se fantasticky rozjela a první
ãtvrtinu kluci odehráli perfektnû. Ale jestli tam byl
nûjak˘ zápas, na kter˘ asi jen tak nezapomenu, tak
to byl ten v Liberci. Prohrávali jsme pût nula a kluci
to dokázali otoãit v penaltách na 7:6. Nûco ta-
kového se jen tak nevidí.“

Mají juniofii ‰anci úspûch zopakovat i v pfií‰tí
sezónû?

„To bude hodnû tûÏké. V podstatû tfietina t˘-
mu odchází a odhadnout v˘konnost tûch, ktefií pfii-
jdou, jde jen velmi stûÏí. Z roãníku 87 navíc pfii-

jdeme o dost velké opory. Benda jde do Ameriky,
Polák taky, Kubûna trénuje s A t˘mem... tûÏko fiíct.
Ale snaÏíme se t˘m doplnit dobr˘mi hráãi z doros-
tu a samozfiejmû udûláme v‰e, aby herní v˘sledek
i letos stál za to. JenÏe ono je vÏdy tûÏ‰í naplnit nû-
jaká oãekávání, neÏ se k úspûchu dostávat z niãe-
ho. Zkrátka uvidíme.“

Kdy kluci nastoupí zpût na led?
„Zatím je‰tû neznáme zaãátek juniorské ex-

traligy, kde se uÏ zase jedná o nûjaké zmûnû systé-
mu. Chtûli bychom na led tak kolem 20. ãervence.
Do té doby je‰tû absolvujeme soustfiedûní na jihu
âech, a budeme makat, aby to vy‰lo.“

Dûkujeme za rozhovor.
(red)

Atraktivní zábûry jezdcÛ v televizi, stupnû ví-
tûzÛ, atmosféra ‰piãkov˘ch motokrosov˘ch závo-
dÛ. Tak zná loketskou traÈ vût‰ina náv‰tûvníkÛ i te-
levizních divákÛ. Za organizací závodÛ ale stojí
t˘m desítek lidí, jejichÏ práce není na první pohled
vidût. 

Organizaãní ‰táb pfiitom ãítá témûfi tfii desítky

Motokros Loket: co náv‰tûvníci nevidí
lidí, a v prÛbûhu samotn˘ch závodÛ se je‰tû dále
rozrÛstá. V˘znamnou roli zde hrají lidé i technická
pomoc Sokolovské uhelné. Potvrzuje to i ‰éf trati
Zdenûk Dvofiák, sám zamûstnanec divize DruÏba. 

„Bez této pomoci bychom takové vûci, jako
je tfieba mistrovství svûta, zvládli jen stûÏí,“ pfii-
pou‰tí ‰éf závodi‰tû. Právû technika dolÛ totiÏ slou-

Ïí napfiíklad ke ‰piãkové údrÏbû trati, ale tfieba
i k transportu vody pro její zkrápûní.

„ZáleÏí na poãasí. Ale bûhem závodu sem
navezeme bûÏnû i kolem dvaceti cisteren,“ potvr-
zuje Miroslav Vaculoviã, pracovník autodopravy
divize SluÏby Sokolovské uhelné. Pfii nasazení
dvou vozÛ na transport to znamená, Ïe se fiidiãi
bûhem dne, s v˘jimkou pauzy na svaãinu, nemají
‰anci ani zastavit. O moÏnosti podívat se na samot-
né závody ani nemluvû.

Podobné zku‰enosti má i fiidiã pomocné me-
chanizace Jaroslav Schauer z divize DruÏba. A jak
sám pfiiznává, bagrovat uhlí je rozhodnû jedno-
du‰‰í, neÏ rovnat motokrosovou traÈ. „Je to tady
mnohem ãlenitûj‰í a hlavnû jde o ãas. Mezi závody
má ãlovûk jen pár minut na urovnání nûkter˘ch
ãástí trati, vãetnû pfiíjezdu a odjezdu z místa.“

Vedle pfiím˘ch firemních v˘pomocí je navíc
i fiada zamûstnancÛ Sokolovské uhelné, ktefií po-
máhají s realizací motokrosov˘ch závodÛ i ve svém
volném ãase. Jedním z nich je napfiíklad Ilona Urie
z divize DruÏba. Ta má bûhem závodÛ na starosti
tiskové centrum. A rozhodnû se zde nenudí.

„Nejdfiív to sice vÏdy vypadá, Ïe se nic nedû-
je. JenÏe pak to zaãíná gradovat. A ono kdyÏ chce
najednou sedmdesát novináfiÛ v˘sledky, je to do-
cela fofr.“

Spolupráce Sokolovské uhelné i jejích za-
mûstnancÛ s loketsk˘m automotoklubem pfiitom
není Ïádnou novinkou. Doly traÈ v serpentinách
podporují jiÏ celou fiadu let. „A neb˘t ‰achty, dost
pochybuji o tom, Ïe by se tady mohlo jezdit tfieba
mistrovství svûta. Finanãnû a ani technicky bychom
na to urãitû nemûli,“ shrnuje Dvofiák.                (red)

Bezpeãnost fanou‰kÛ nav‰tûvující zápasy
druhé ligy v Sokolovû je zaji‰tûna. Vedení FK Ba-
ník Sokolov tak reaguje na nedávné události v sou-
sedním Chebu. Tam praÏ‰tí rowdies napadli místní
fanou‰ky a poranili i nûkolik policistÛ. 

„UÏ od poãátku jsme radûji dûlali na zá-
pasech tvrd‰í opatfiení, neÏ abychom se stali svûd-
ky nûãeho podobného,“ fiíká ‰éf klubu Pavel Ma-
koÀ. Vedení fotbalového klubu má vytipované
rizikové zápasy a jejich zaji‰tûní pravidelnû kon-
zultují a fie‰í nejen s policií, ale také se soukromou
bezpeãnostní sluÏbou. 

Paradoxnû pfiitom reakce mnoh˘ch divákÛ

Bezpeãnost je na prvním místû
na tato preventivní opatfiení byla pfiinejmen‰ím
zvlá‰tní. „Nadávají, proã dûláme takové manévry,
a Ïe je to zbyteãné. JenÏe kdybychom je nedûlali,
tak by to tady mohlo dopadnout právû tak, jak
ukazují zku‰enosti z jin˘ch hfii‰È. A to rozhodnû
nechceme,“ shrnuje MakoÀ. „Bezpeãnost divákÛ
i hráãÛ je totiÏ pro nás na prvním místû.“

Fotbalisté A t˘mu FK Baník Sokolov letos
tráví svou první sezónu v druhé nejvy‰‰í domácí
soutûÏi. A vedou si zde více neÏ úspû‰nû a stabilnû
se drÏí v první polovinû Ïebfiíãku. O tom, jak hod-
notí leto‰ní sezónu, se více dozvíte v pfií‰tím ãísle
zpravodaje Sokolovské uhelné.                       (red)


